
A gépesítési és erdőhasználati szakosz
tály összevont ülést tartott. Meghívottként 
a faipar és a papíripar képviselői is részt 
vettek. Az ülésen megvitatták dr. Balogh 
Ferenc tanulmányát a vékony és alacsony 
értékű faanyagok termelésének és hasz
nosításának kérdéseiről. A használatokból 
kikerülő, valamint a faipari üzemekben 
keletkező alacsony értékű faanyagok 
mennyisége évente 2 millió m 3 -re tehető. 
Az erdőgazdaságokat érzékenyen terheli 
az értékesíthetetlen faanyag pénzügyi 
vesztesége, mert feldolgozó kapacitás 
hiányában a hazai ipar ennek a faanyag
nak jelenleg csak töredékét igényli. 

A vitaanyag az ERTI által elvégzett 
kísérletek során szerzett tapasztalatokat 
és levont következtetéseket tartalmazta. 
A farost- és forgácslap ipar képviselői 
az apríték képzésénél és tárolásánál j e 
lentkező technológiai követelményekre és 
a nagyobb energiaigényre hívták fel a f i
gyelmet. A távlati tervekben szereplő 
déldunai papír- és cellulóz üzem techno
lógiája azonban részben már apríték alap
anyagra épül, így a kísérleteket tovább 
kell folytatni annak érdekében, hogy az 
erdőgazdaságokat ez ne érje felkészület
lenül, ha a hazai ipar tömegben igényli 
majd az aprítékot. A vitában részt vett 
Schmidt Ernő. Zágoni István, Fejes Lajos, 
dr. Cziráky József, dr. Lengyel Pál, dr. 
Pankotai Gábor, dr. Szász Tibor, Wéber 
József, dr. Kovács Ernő, Erdős László, 
Horváth Miklós, Ballá Gábor, Csepregi 
János, dr. Danszky István, Sitkey János és 
dr. Szepesi László. 

Az erdészettörténeti szakosztály ülést 
tartott. Ezen részt vett Hoffmann Tamás, 
a M T A agrártörténeti bizottságának tit
kára is. A z ülésen Hiller István tartott 
előadást A faipari oktatás kezdetei Sel
mecbányán címmel. Ezt követően az ag
rártörténészekkel való együttműködés 
kérdéseit tárgyalták, s ennek során a 
többi között a következő határozatokat 
hozták: üléseikre az agrártörténeti bi
zottság egy-egy tagját meghívják; a bi
zottság kutatási megbízást ad a szakosz
tály tagjainak, hogy a könyvtárakban, 
levéltárakban a szükséges forrásanyagok
hoz hozzájuthassanak; esetenként igény
be vehetik a Mezőgazdasági Múzeum ku

tatóinak szaktanácsadását; bekapcsolód
hatnak a Mezőgazdaság fejlődése a kapi
talizmus korában című témába erdészet
történeti vonatkozásban; a szakosztály 
igyekszik odahatni, hogy az érdeklődésre 
számot tartható agrártörténeti témák 
publikálása az erdészeti szakfolyóiratok
ban, kiadványokban megtörténhessék; az 
agrártörténeti bizottság segíti azt a törek
vést, hogy az erdészettörténeti kutatásra 
hivatásos szervezet jö j jön létre. 

* 
A budapesti bizottság ülésén dr. Kocs-

már Ferenc, MÉM főosztályvezető nagy 
érdeklődéssel kísért előadást tartott A na
gyobb vállalati önállóság, döntési hatás
körök s az erdőgazdaságok belső szerve
zetének kialakítása címmel. 

A helyi csoportok életéből 
A kecskeméti csoport vezetőségi ülésen 

tárgyalta meg a felmerült egyesületi kér
dések néhány problémáját és hozott meg
felelő határozatokat. így többek között a 
csoport két legjobb aktivistáját, akik 
rendszeres társadalmi munkát végeznek 
a csoport érdekében, évenként 100 Ft ér-

^ tékű jutalomkönyvvel kívánják jutal
mazni. 

A csoport Kiskunfélegyházán a városi 
Művelődési Házban nagyszabású ankétot 
szervezett az Agrártudományi Egyesület 
kecskeméti csoportjával közösen. A me
gyei fásítási ankéton dr. Keresztesi Béla, 
az ERTI igazgatója színes diavetítés kí
séretében tartott előadást Az erdő és a 
fásítások esztétikája címmel, majd Szántó 
Andor mezőgazdasági és élelmezésügyi 
osztályvezető tartott előadást Kiskunfél
egyháza város eddigi fásítási tevékenysé
géről és ismertette a távlati terveket. Az 
előadást különösen a nagy számban részt
vevő termelőszövetkezetek és egyéb fásí
tók részéről kísérte érdeklődés. 

A csoport Gulyás Jenő: A fa komplex 
hasznosítása címmel tartott előadása 
alapján vitatta meg a számszerű adatok
ból kiindulva, különösen az akác nyere
ségessé tétele érdekében szükséges tenni
valókat. 

* A pilisi csoport erdőtelepítési és fásítási munkabizottsága Gogola Emil előadásá-



ban vitatta meg a tájesztétika érvényesü
lését a Dunakanyar erdőtelepítéseiben, fá
sításaiban. 

A csoport vadászati ankétot rendezett. 
Ezen dr. Bencze Lajos: A vadászati etika 
és etikett, Jakóts László: A vad- és erdő
gazdasági üzemtervek összefüggései és 
Szajkovits László: A Pilisi Vadgazdaság 
eredményei c ímmel tartott előadást. 

A Parkerdőgazdaság megalakulásával 
kapcsolatban vezetőségi ülésen foglal
kozott a csoport az új helyzetből adódó 
feladatokkal. A vitaindító előadást a cso
port újonnan megválasztott elnöke, Á r -
kosi Gyula tartotta. Megállapította, hogy 
a társadalmi segítségnyújtásra nélkülöz
hetetlenül szükség van a parkerdőgazdál
kodás alapjainak megteremtésében. A 
csoportnak irányító jelleggel kell részt 
vennie a Dunakanyar fejlesztésében, s 
ezen belül elsősorban Esztergom város 
zöldövezetének tervezésében, kialakításá
ban. A vita során a vezetőség részleteiben 
is átdolgozta az 1969 évi munkatervét. 

A csoport fahasználati és erdőművelési 
munkabizottsága Váradi Sándor előadása 
alapján vitatta meg az erdőművelési és 
fahasználati feladatokat az 1969-es évben. 
Vezérelvként határozták el, hogy a jövő
ben a hagyományos erdőgazdálkodási 
feladatok mellett az erdők kulturális és 
közjóléti szerepének kell elsősorban ki
magasló helyet biztosítani a Pilisben. 
* 
A zalaegerszegi csoport megvitatta dr. 
Kiss Rezső: Az élőfakészlet meghatáro
zása és a nevelővágások tervezésének új 
módszerei (a szögszámláló mintavétel 
gyakorlati alkalmazása) című előadását. 
Ebben részletes magyarázatát adta az elő
adó az utóbbi évek szakirodalmában sze
replő egyes új fogalmaknak. 

A szegedi csoport a Békés megyében és 
Bács megyében működő társcsoportok 
képviselőivel a IV. ötéves terv fásítási
ültetési anyagának megtermelésével, a 
szükségletek ellátásával kapcsolatban an
kétot tartott. A megyei tanáccsal közösen 
rendezték az 1969. évi Fásítási Hónap 
megnyitási ünnepségét s ott Vida László 
főmérnök tartott bevezető előadást. 

A csoport központjában Kár áll János, 
a Kisalföldi Állami Erdőgazdaság főmér
nöke tartott előadást A nemesnyár ter
mesztésének eredményei a Kisalföldön 
címmel. 

A z Ásotthalmi Erdész Szakiskolában 
Faragó Sándor előadását vitatták meg, 
amelyet A feketefenyő termesztésének le
hetőségei és gazdaságossága a Duna—Ti
sza közén c ímmel tartott meg. 

A Baranya megyei csoport tagjai meg
hallgatták Obert Gyula: A megye erdő
gazdálkodásának aktuális kérdései című 
előadását. 

* 
A kaposvári csoport központjában meg
vitatták Németh Ferencnek A fotogram
metria alkalmazási lehetőségei az erdő
rendezésben című tanulmányát. 
* 
A debreceni csoport a Hajdú-Bihar me
gyei Tanáccsal együttesen rendezte meg 
a fásítási ankétot; ott Fekete Gyula a fá
sítási munkák eredményeiről és a jövő
beni célokról, Rakonczay Zoltán pedig a 
termelőszövetkezetek erdőgazdaságainak 
fejlesztéséről tartott előadást. 
* 
A soproni csoportban dr. Tuskó László: 
Az erdészeti növénynemesítés célja és fel
adatai c ímmel tartott előadásában részle
tesen ismertette az erdészeti növényne
mesítés múltját és jelenlegi helyzetét. 
Gyakorlatból vett példákkal mutatta ki a 

nemesítés nagy jelentőségét. Előadását ve 
tített képekkel tette szemléletessé. Ezt 
követően dr. Szederjei Ákos, a Fővárosi 
Állat- és Növénykert főigazgatója ismer
tette Tanzánia természeti és társadalmi 
viszonyait, majd diafelvételeken mutatta 
be afrikai útjának jelentősebb állomá
sait és eseményeit. 

* 
A keszthelyi csoport Salföldre szerve
zett tapasztalatcseréjén, a pápai és a 
veszprémi felügyelőségek bevonásával a 
helyszínen vitatta meg az erdőgazdasági 
üzemtervek ötéves felülvizsgálata és tíz
éves zárójegyzőkönyve alapján elkészí
tett munkáját. A vita kiterjedt a felül
vizsgálatok módszereire és a résztvevők 
egységesen állást foglaltak a jegyzőköny
vek tartalma és formája tekintetében. A 
vita során sok probléma merült fel az 
üzemtervi gazdálkodással kapcsolatban és 
a vitában kialakult részletes véleményt 
megküldték a Veszprémi Erdőrendezőség 
igazgatójának. 

A csoport klubnap keretében vitatta 
meg Héder Sándor: Városok zöldöveze
tének jelentősége és tervezése című elő
adását. A felszólalók főleg a fásítások vé
delmével foglalkoztak. 
* 
A nyíregyházi csoport és a Szabolcs-
Szatmár megyei Tanács által rendezett 
fásítási ankéton Fekete Gyula a fásítá
sok jelentőségéről tartott vitaindító elő
adást. 



A szakmai továbbképzés keretében a 
helyi csoportokban a következő előadáso
kat tartották: 

Budapesten Zoltán Béla: Tricholoma 
albobruneum csoport, Babos Lórántné: 
Hazai őzláb gombák; 

Tamásiban Szendrey Ernő: A z erdő- és 
vadgazdálkodás kapcsolata az új költség
vetési szerveknél, a vadgazdálkodás és er
dőgazdálkodás összehangolása; 

Veszprémben dr. Magyar János: Erdő
rendezésünk továbbfejlesztésének főbb 
irányelvei; 

Keszthelyen dr. Tóth Sándor: A z erdő 
közjóléti szerepe; Marosvölgyi Béla: K ö z 
ponti rakodók kérgezőgépei és azok tech
nológiája, dr. Dobos Tibor: A csemeteter
melés gazdaságossága; 

Pápán Rakonczay Zoltán: Az új me
chanizmus termelést és fafajt szabályozó 
tényezőinek hatása az erdőgazdaságokra 
és az eddigi tapasztalatok; 

Egerben Bánó István: A Kámoni A r b o 
rétum története és növényvilága, dr. 
Tompa Károly: A tőzegcellulóz cserepes 
és polietilén tasakos csemetenevelés; 

Debrecenben Hajak Gyula: A mezőgaz
dasági úthálózat fejlesztésének kérdései, 
Bogár István: A mező- és erdőgazdasági 
útépítés koordinálása és a műszaki segít
ségnyújtási lehetőségek; 

Baján dr. Tóth Béla: Tanulmányúti be 
számoló az olaszországi nyárfatermesztés 
módszereiről és eredményeiről, dr. Káldy 
József: A fahasználat technikai és tech
nológiai fejlesztése; 

Nyíregyházán dr. Tóth Béla: Nyárter
mesztési tapasztalatok Olaszországban; 

Ásotthalmán dr. Szepesi László: A faki
termelési munkák gépesítésének várható 
alakulása; 

Szegeden dr. Szepesi László: A fakiter
melési munkák gépesítésének lehetőségei 
címmel. 

SOPRONI NYÁRI EGYETEM 
A Tudományos Ismeretterjesztő Társulat és az Erdészeti és Faipari Egyetem az 1969 
év nyarán tizennegyedszer rendezi meg Sopronban a Nyári Egyetemet. Célja a város 
idegenforgalmi adottságainak,évszázados kultúrájának megmutatása mellett erdőmér
nök és faipari mérnökképzésünk korszerű eredményei egy részét népszerű formában 
közreadni, a városban működő egyetlen magyar geodéziai és geofizikai obszervatórium 
munkáját megismertetni, épülő hazánk távlatait érzékeltetni, ugyanakkor a résztvevők
nek kulturált üdülést biztosítani. 

A Nyári Egyetem időtartamát két hétre tervezzük, július 6—18-ig. A z előadások helye 
az Egyetem KISZ Szervezetének kultúrháza, illetőleg előadó termei. A hallgatók az 
Egyetem kollégiumában (két ágyas szobákban) nyernének elszállásolást és napi három
szori étkezést, pihenésre használnák az Egyetem hatalmas ősparkját és uszodáját. 

A z Egyetem, a geodéziai és geofizikai intézetek, valamint a város reprezentatív gyűj 
teményeinek megtekintése mellett a következő előadásokat tervezzük: A faanyaghasz
nálat kérdései a magyar erdőgazdaságban — Űtstabilizáció az erdőgazdasági útépítés
ben — Faanyagvédelem Magyarországon — A fűznemesítés — Színes légifényképezés 
— Üj utak a faépítészetben — Üj bútorművészet történeti kialakulása — A mesterséges 
holdak megfigyelései — A Föld árapály jelenségei — A római kori Sopron — Feje
zetek Sopron történeti múltjából — Sopron és környékének műemlékei. 

Egy személy részvételi díja kb 1800,— Ft. (Ebben az összegben a belépődíjak és két 
nagyobb kirándulás költsége is benne foglaltatik.) 

Bővebb felvilágosítást ad a Nyári Egyetem Titkársága Sopron, Egyetem. 
Nyári Egyetem Tanácsa A Z E R D Ő 

Az Országos Erdészeti Egyesület (Budapest V., Szabadság tér 17.) kiadványa 
Szerkesztő: K E R E S Z T E S I B É L A , a mezőgazdasági tudományok (erdészet) doktora. Főmunkatárs : 
J É R O M E R E N É . Szerkesztő bizottság: B I R C K O S Z K Á R , a mezőgazdasági t u d o m á n y o k (erdészet) 
kandidátusa, E R D Ő S L Á S Z L Ó , F I L A J Ö Z S E F , F I R B A S O S Z K Á R , F Ö L D E S L A S Z L O , H E R P A Y 
IMRE, a mezőgazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, I H A R O S F R I G Y E S , I M R E H J Á N O S , 
J Á R Ö Z O L T Á N , a mezőgazdasági t u d o m á n y o k (erdészet) kandidátusa, K Á L D Y J Ö Z S E F , a m e z ő 
gazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, K O C S Á R D I K A R O L Y , M A D A S A N D R Á S , a m e z ő 
gazdasági tudományok (erdészet) kandidátusa, M A R T O N T I B O R , R A D Ö G Á B O R , a mezőgazdasági 
tudományok (erdészet) kandidátusa. S A L I E M I L , a mezőgazdasági t u d o m á n y o k (erdészet) kandi
dátusa, S C H M A L F E R E N C , T Ö T H S Á N D O R , a mezőgazdasági t u d o m á n y o k (erdészet) kandidátusa. 
Kiadja : a Lapkiadó Vállalat . (Budapest VII . , Lenin körút 9—11.) Felelős k iadó: S A L A S Á N D O R . 
K a p j á k az Országos Erdészeti Egyesület tagjai. Előfizethető még a Posta Központ i Hírlap Iroda 
(Budapest V. József nádor tér 1.) és a lapterjesztéssel foglalkozó egyes postahivatalok útján. 
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